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Posiedzeniu przewodniczył: przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Publicznych Kazimierz 

Kleina. 

Porządek posiedzenia: 1. Rozpatrzenie ustawy o zmianie niektórych ustaw w związku 

z określeniem zasad wypłaty emerytur ze środków zgromadzonych 

w  otwartych funduszach emerytalnych (druk senacki nr 514, druki 

sejmowe nr 1946, 1972 i 1972-A). 

W posiedzeniu uczestniczyli:   senatorowie członkowie Komisji Rodziny i Polityki Społecznej: 

Anna Aksamit, Mieczysław Augustyn, Robert Dowhan, Kazimierz 

Jaworski, Stanisław Kogut, Waldemar Kraska, Jan Filip Libicki, 

Robert Mamątow, Jan Michalski, Andrzej Pająk, 

 senatorowie członkowie Komisji Budżetu i Finansów Publicznych: 

Grzegorz Bierecki, Henryk Cioch, Leszek Czarnobaj, Beata 

Gosiewska, Piotr Gruszczyński, Kazimierz Kleina, Tadeusz Kopeć, 

Marek Martynowski, Janusz Sepioł, Witold Sitarz, 

  goście: 

 Ministerstwo Pracy i Polityki Społecznej: 

 podsekretarz stanu Marek Bucior, 

 zastępca dyrektora Departamentu Ubezpieczeń Społecznych 

Mariusz Kubzdyl, 

 główny specjalista w Departamencie Ubezpieczeń 

Społecznych Wojciech Kuraszyk, 

 starszy specjalista w Departamencie Ubezpieczeń 

Społecznych Przemysław Wójcicki, 

 Ministerstwo Finansów: 

 sekretarz stanu Izabela Leszczyna, 

 podsekretarz stanu Wojciech Kowalczyk, 

 dyrektor Departamentu Długu Publicznego Piotr Marczak, 

 zastępca dyrektora Departamentu Rozwoju Rynku 

Finansowego Katarzyna Przewalska, 

 zastępca dyrektora Departamentu Długu Publicznego Marek 

Szczerbak, 

 radca ministra w Departamencie Długu Publicznego 

Katarzyna Mańk-Goździkowska, 

 naczelnik w Departamencie Długu Publicznego Rafał 

Goździkowski, 

 naczelnik wydziału w Departamencie Rozwoju Rynku 

Finansowego Jacek Zieliński, 

http://orka.sejm.gov.pl/Druki7ka.nsf/0/4812C8A668496820C1257C2B0058C75F/%24File/1946.pdf
http://orka.sejm.gov.pl/Druki7ka.nsf/0/F1FF45EDEFAF8914C1257C3700775EA9/%24File/1972.pdf
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 referendarz w Departamencie Rozwoju Rynku Finansowego 

Jarosław Niezgoda, 

 Zakład Ubezpieczeń Społecznych: 

 członek zarządu Mirosława Boryczka, 

 dyrektor Departamentu Ubezpieczeń i Składek Ewa 

Kosowska, 

 wicedyrektor Departamentu Legislacyjno-Prawny Elżbieta 

Łozińska, 

 wicedyrektor Departamentu Świadczeń Emerytalno-

Rentowych Halina Wolińska, 

 dyrektor Departamentu Finansów Funduszy Paweł Jarosz, 

 Urząd Komisji Nadzoru Finansowego: 

 dyrektor Departamentu Nadzoru Inwestycji Emerytalnych 

Michał Kozak, 

 zastępca dyrektora Departamentu Nadzoru Inwestycji 

Emerytalnych Wojciech Wyszyński, 

 główny specjalista w Departamencie Prawnym Wojciech 

Kiziński, 

 ekspert w Departamencie Prawnym Daniel Nowicki, 

 radca prawny w Departamencie Prawnym Bartosz Wojno, 

 Izba Gospodarcza Towarzystw Emerytalnych: 

 prezes Małgorzata Rusewicz, 

 doradca Ewa Lewicka-Banaszak, 

 prezes PTE PZU SA Andrzej Sołdek, 

 prezes ING PTE Grzegorz Chłopek, 

 Bankowy Fundusz Gwarancyjny: 

 radca prawny w Departamencie Prawnym Agnieszka 

Kozłowska, 

 Izba Gospodarcza Ubezpieczeń i Obsługi Ryzyka: 

 członek Rady Programowej Hanna Kuzińska, 

 Konfederacja „Lewiatan”: 

 przedstawiciel PTE Aviva Paweł Pytel, 

 dyrektor Departamentu Prawnego Katarzyna Urbańska, 

 Bank Handlowy w Warszawie SA (Bank Depozytariusz), Zespół 

Wyceny Aktywów i Obsługi Klientów Krajowych: 

 starszy analityk ds. operacji finansowych w Zbigniew Duda, 

 ekspert ds. rachunkowości funduszy Tomasz Kalenik, 

 menedżer ds. operacji finansowych Piotr Sawa, 

 Izba Zarządzająca Funduszami i Aktywami: 

 doradca Zarządu ds. prawnych Marcin Kowal, 

 Komitet Obywatelski ds. Bezpieczeństwa Emerytalnego: 

 przewodniczący Marian Wiśniewski, 

 Sejm RP: 

 poseł Jakub Szulc, 

 

  Kancelaria Senatu: 

 pracownicy Biura Legislacyjnego Bożena Langner oraz Jakub 

Zabielski. 
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Przebieg posiedzenia: 
 

Ad 1. Ustawę, która była inicjatywą rządową, przedstawił minister Marek Bucior. Najważniejszą 

zmianą – podkreślił minister – jest określenie sposobu wypłaty środków zgromadzonych w 

otwartych funduszach emerytalnych. Obecna regulacja jest niezwykle potrzebna, jest 

pierwszą regulacją o takiej wadze od 14 lat – podkreślił minister. Ustawa zakłada ponadto 

przeniesienie części uprawnień emerytalnych ubezpieczonych z OFE do ZUS; ustalenie 

nowej wysokości składki przekazywanej do OFE i zmianę systemu opłat funduszy 

emerytalnych. Ustawa wprowadzi zasadę dobrowolności uczestniczenia 

w ubezpieczeniowym filarze kapitałowym; likwidację minimalnej stopy zwrotu i zniesie 

dotychczasowe ograniczenia inwestowania przez OFE za granicą. Nowe regulacje mają 

sprzyjać rozwojowi III filara (indywidualne konto zabezpieczenia emerytalnego – IKZE). 

Mają temu sprzyjać także korzystne regulacje podatkowe, zachęcające do oszczędzania na 

świadczenia emerytalne. 

Prezentując opinię prawną o ustawie, przedstawiciel Biura Legislacyjnego zwrócił uwagę 

na to, że opinie wielu prawników na temat niekonstytucyjności ustawy są podzielone. 

Ponadto podniósł konieczność wprowadzenia poprawek o charakterze uściślającym 

i legislacyjnym. Podkreślił, że pewne rozwiązania przyjęte w ustawie, zwłaszcza przepisy 

nakazujące stosowanie innych aktów normatywnych i/lub określające wzajemne relacje 

między aktami, naruszają niektóre zasady techniki prawodawczej i dobre praktyki 

legislacyjne wypracowane przez służby legislacyjne rządu, Senatu i Sejmu. Biuro 

Legislacyjne przedstawiło czternaście propozycji poprawek. 

Wiceminister pracy Marek Bucior, odnosząc się do nich, przyznał, że niektóre można uznać 

za zasadne, wyraził jednak przekonanie, że nie będzie trudności interpretacyjnych, jeśli 

chodzi o stosowanie ustawy. Argumentował, że ustawa ma niezwykle istotne znaczenie dla 

równowagi i bezpieczeństwa finansów publicznych państwa, dlatego nie należy opóźniać 

wejścia ustawy w życie, i postulował niewprowadzanie poprawek. Podobne stanowisko 

zajęli przedstawiciele Ministerstwa Finansów: sekretarz stanu Izabela Leszczyna oraz 

podsekretarz stanu Wojciech Kowalczyk. 

Senatorowie Henryk Cioch i Grzegorz Bierecki zwracali uwagę na pośpieszne uchwalanie 

ustawy, która nie ma statusu projektu pilnego. Senator Henryk Cioch wniósł o odrzucenie 

ustawy, zaś senator Grzegorz Bierecki o przerwanie posiedzenia i kontynuowanie prac 

legislacyjnych po upływie tygodnia. 

Senator Jan Michalski zgłosił wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek. 

Wniosek senatora Grzegorza Biereckiego o przerwanie obrad został odrzucony 

w głosowaniu. 

W dalszej części dyskusji senator Jan Filip Libicki podkreślał, że ustawa zasługuje na 

poparcie, ponieważ wprowadza m.in. dobrowolność uczestnictwa w części kapitałowej 

systemu ubezpieczeń społecznych, czego nie gwarantował system wprowadzony w 1999 r. 

Senator Beata Gosiewska wyraziła oburzenie trybem uchwalania ustawy. Podkreśliła, że 

nowelizacja nie wprowadza rozwiązań rekompensujących przymusowe uczestnictwo 

w systemie od 1999 r. 

Zdaniem senatora Mieczysława Augustyna nowelizacja przyczyni się do stabilizacji 

finansów publicznych i nie należy jej przeciwstawiać interesom świadczeniobiorców. 

Celem ustawy jest nie tylko uregulowanie wypłat emerytur z części kapitałowej, lecz także 

zmniejszenie kosztów i zwiększenie bezpieczeństwa całego systemu emerytalnego. 

Senator Grzegorz Bierecki wyraził opinię, że ustawa jest wyrazem braku rozwagi rządu i że 

istnieje poważne ryzyko jej niekonstytucyjności, a także ponownego zadłużenia budżetu 

państwa za 3 lata. Dodał, że po 2014 r., w wyniku zwiększenia presji, jeśli chodzi o wypłatę 

świadczeń z OFE, może dojść do wyprzedaży posiadanych przez OFE akcji, czego 

następstwem będzie spadek ich wartości. Może dojść do przejęcia strategicznych spółek za 

niską cenę przez „nieznane” podmioty. Senator przypomniał, że reforma systemu 

ubezpieczeń społecznych z jego częścią kapitałową zapoczątkowana w 1999 r. przypadła w 
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okresie słabo rozwiniętego rynku kapitałowego, w czasie gdy na warszawskiej giełdzie była 

notowana niewielka liczba spółek. I to one przede wszystkim były beneficjentami systemu 

OFE. Senator pytał przedstawicieli nadzoru finansowego o analizy dotyczące zakupu akcji 

przez powszechne towarzystwa emerytalne, przepływy środków na rynku kapitałowym 

pochodzących ze składek emerytalnych przekazywanych przez ZUS i o listę największych 

beneficjentów. 

Senator Kazimierz Kleina zaproponował zorganizowanie specjalnego posiedzenia obu 

komisji w sprawie zgłoszonych kwestii i działań Komisji Nadzoru Finansowego. Obecna 

trudna sytuacja finansowa związana z OFE – podkreślił – obciąża wszystkie rządy po roku 

1999. 

Zdaniem niektórych uczestników dyskusji ustawa rządowa doprowadzi do zmian 

nieodwracalnych, a w konsekwencji do likwidacji kapitałowej części systemu emerytalnego 

i tylko chwilowo przywróci ulgę finansom publicznym. Krytykowano sposób 

wprowadzenia zmian ustawowych w systemie ubezpieczeń społecznych, krótki okres 

vacatio legis oraz ograniczenia dostępu do informacji o OFE w okresie wprowadzania 

zmian (zakaz reklamy). Zarzucano stronie rządowej brak konsultacji społecznych. 

Nikt z senatorów nie zgłosił wniosków o wprowadzenie poprawek do ustawy. 

Wniosek o odrzucenie ustawy nie uzyskał poparcia większości połączonych komisji 

(7 senatorów głosowało za, 10 – przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu). Wniosek ten 

zgłosiła mniejszość połączonych komisji. 

Komisje przyjęły wniosek senatora Jana Michalskiego o przyjęcie ustawy bez poprawek (10 

senatorów głosowało za, 7 – przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu). 

Na sprawozdawcę komisji wybrano senatora Mieczysława Augustyna. 

Na sprawozdawcę mniejszości komisji wybrano senatora Henryka Ciocha. 

 

Konkluzja: Komisje wnoszą o przyjęcie ustawy bez poprawek (druk senacki nr 514A). 

Mniejszość komisji wnosi o odrzucenie ustawy. 

 

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące zawodową działalność lobbingową. 

 

 

 
Opracowano w BPS 


